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a r m a n m e l i . i r

 پیشنهادهای مطرح شده فعالان سیاسی 
در دیدار با »علی شمخانی«

 آذر منصوری:از اصلاح قانون اساسی مبتنی بر 
حقوق ملت حمایت می کنیم

 آنچه برای ما مطلوب است تحقق یک حکمرانی 
خوب در کشور است

خبری   که  بود  پیش  چندی  ملی-  آرمان 
درباره نشست هیات رئیسه جبهه اصلاحات ایران از 
جمله بهزاد نبوی، مرعشی، شکوری راد، راکعی، باقری 
و محمود صادقی با رئیس قوه قضائیه و علی شمخانی 
منتشر شد و هر چند که جزئیات بیشتری درباره این 
دیدار منتشر نشد، اما، برخی تحلیل ها حکایت از آن 
داشت که ناآرامی های اخیر در کشور سران اصلاح طلب و 
اصولگرا را گردهم آورده و اصلاح طلبان پیشنهادهایی را 
درباره اداره بهتر کشور ارائه کرده ا ند. چه اینکه در همان 
زمان نیز علی شکوری راد، سخنگوی جبهه اصلاحات 
ایران در خصوص این نشست ها اظهارکرد: در این دیدارها 
تحلیلی از آنچه این روزها در ایران جریان دارد ارائه 
شد. همچنین توضیحاتی درباره خواست ها و مطالبات 
به حق معترضان داده و بر پرهیز از برخوردهای خشن 
با معترضان تأکید شد. این در حالی است که بسیاری 
معتقدند که در شرایط فعلی اصلاح طلبان می توانند از 
ظرفیت خود برای ایجاد آرامش در جامعه استفاده کنند 
و در این میان آنها نیز به دنبال راه هایی برای ارتباط موثر 
با حاکمیت بر این تاثیر گذاری در جهت حل مشکلات و 

ایجاد آرامش در جامعه هستند. 
  روایت دیدار فعالان سیاسی با شمخانی

 پس از دیدار هیات رئیسه جبهه اصلاحات ایران با علی 
شمخانی، دبیر شورای عالی امنیت ملی روزگذشته نیز 
دبیرکل حزب اتحاد ملت ایران اسلامی و جمعی از فعالان 
سیاسی با وی دیدار و گفت وگو کردند. آذر منصوری 
سخنرانی خود در این دیدار را منتشر کرده و با بیان این که 
»در اقصی  نقاط کشور همه آنان که در این اعتراضات 
جان باختند فرزندان ما هستند«، اظهارکرده است: 
امیدوارم این گفت وگوها نتیجه بخش باشد. متأسفانه 
خود گفت وگو هم که باید با آن بر سر تحلیل و ارزیابی 
وضع موجود و راه حل ها به توافق رسید، معنا و مفهوم خود 
را از دست داده است. در حالی که گفت وگو نه تنها راه حل 
بلکه مساله امروز ایران است. اگر قرار است گفت وگو به 
حل منازعه ختم شود، باید مشروط و منوط به پذیرش 
عقلانیت استراتژیک برای گفت وگو باشد. وی در ادامه 
همچنین با بیان اینکه »نباید تجربه گفت وگوهای بعداز 
اعتراضات آبان ۹۸ را از نظر دور داشت« خاطرنشان کرد 
که اگر جامعه مدنی می توانست به نقش واسط خود 
قدرتمند عمل کند، امروز اعتراضات به خیابان کشیده 
نمی شد و مطالبات از مسیری به مراتب کم هزینه تر 
به نتیجه می رسید. منصوری در این دیدار با اشاره به 
موضوع گشت ارشاد، تاکید کرده است: در همین یک 
فقره گشت های ارشاد، سال هاست انذار و هشدار داده 
شد و پیشنهاد دادیم کافی است گشت ارشاد جمع شود 
جامعه خودش به معدلی هنجار از پوشش خواهد رسید. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب تصریح کرده است: چه 
می شد اگر زنده یاد اعظم طالقانی برای یک بار هم که شده 
به عنوان کاندیدای ریاست جمهوری در رقابت ها حضور 
پیدا می کرد؟ نگویید که او رجل سیاسی نبود که حال و 
روز کشور گواه است حذف زنان از گردونه مدیریت کلان 
کشور ما را با چه وضعیتی روبه رو کرده است. فرضا یک 
دوره یکی از زنان که هم سواد و هم تجربه اش را داشت 
با پوشش اسلامی رئیس جمهوری ایران و حاکمیت هم 
با او همراه می شد، آیا ما امروز با مناقشه بر سر حجاب 

مواجه بودیم؟ 
 حاکمیت باید در 3 سطح تلاش کند

 عضو جبهه اصلاحات ایران با اشار به ریشه های 
اعتراضات اخیر، یادآور شده است: اگر به پیمایش های 
متعددی که با موضوع سرمایه اجتماعی و ارزش ها و 
نگرش های ایرانیان انجام شده توجه شده و حاکمیت 
متناسب با نتیجه این پیمایش ها، سیاستگذاری های 
خود را اصلاح کند، اعتراض به خیابان کشیده نخواهد 
شد. این را هم جامعه شناسان و هم اقتصاددانان از 
مدت ها پیش هشدار داده اند. زخم های جامعه اگر 
درمان نشود، روزبه روز عمیق تر خواهد شد و مترصد 
فرصتی برای سربازکردن. این فعال سیاسی اصلاح طلب 
در بخش دیگری از این دیدار با برشمردن پیشنهادات 
خود به حاکمیت برای آینده، گفته است: حاکمیت در 
سه سطح باید تلاش کند؛ سطح اول و در کوتاه مدت با 
مردم گفت وگو کند، خطاها را بپذیرد، بلندگوهایی که 
نفرت می پراکنند و مردم را عصبانی می کنند کنترل 
کند. اینستاگرام، واتساپ، توئیتر و تلگرام، فیسبوک و 
کلاب هاووس را رفع فیلتر کند. لااقل به یکی از احزابی 
که درخواست مجوز تجمع کرده اند، مجوز بدهد و 
مطمئن باشد این یک اقدام ظرفیت ساز است. منصوری 
تغییرات برخی برخی افراد و ترکیب ها در برخی سطوح 
متناسب به خواست جامعه، آزادی برخی زندانیان را نیز 
پیشنهاد داده و با تاکید بر ضرورت برگزاری انتخابات 
سالم و رقابتی برای انتخابات ۱۴۰۲ افزوده است: برای 
حل مساله تحریم ها و نجات اقتصاد کشور مشکلات و 
چالش های با غرب حل شود و سیاستگذاری ها برای 
استفاده از ظرفیت ایرانیان خارج از کشور اصلاح شود. 
دبیرکل حزب اتحاد ملت در ادامه اصلاح قانون اساسی 
مبتنی بر حقوق ملت و کاهش عواملی که این حقوق 
را تضعیف می کند را پیشنهاد داده و گفته است: این 
اقدامات باید مرحله به مرحله طی شود. اگر اراده ای نه برای 
جمع شدن که برای حل مساله وجود دارد، گام ها در سه 
سطح و مرحله به مرحله باید انجام شود. منصوری در پایان 
سخنانش در این نشست تصریح کرده است: اگر حاکمیت 
دست به این اقدامات بزند، ما هم از این اصلاحات شجاعانه 
حمایت می کنیم. ما نه برنامه ای برای انتخابات داریم و نه 
به دنبال سهمی در قدرت هستیم. آنچه برای ما مطلوب 
است تحقق یک حکمرانی خوب در کشور است که خیر 

ملک و ملت را توأمان به دنبال خواهد داشت.

دیــــدار

نگــــره
 سخنگوی شورای نگهبان: 

قانون اساسی با مشارکت 
مردم تدوین و تصویب شد

آرمان ملی: سخنگوی شورای نگهبان 
قانون اساسی  گفت: مردم در تصویب 
نقش آفرینی کردند و با امکانات و وسایل 
ارتباطی که آن زمان داشتند، نظرات و 
دیدگاه های خود را مطرح کردند.  هادی 
طحان نظیف اظهار داشت: براساس قانون 
اساسی، شورای نگهبان نسبت به هر مصوبه 
مجلس شورای اسلامی، ۱۰روز زمان دارد تا 
اظهارنظر کند و اگر این اقدام صورت نگیرد، 
آن مصوبه خود به خود تبدیل به قانون 
می شود. البته این زمان قابل تمدید به بیست 
روز هم است. وی افزود: تلاش می شود تا 
مصوبات در مدت زمان ۱۰روز بررسی شود. 
در غیر این صورت مهلت مجددی دریافت 
و حداکثر ظرف مدت ۲۰ روز اظهارنظر 
می شود. سخنگوی شورای نگهبان ادامه 
داد:  از این رو تعداد جلساتی که شورای 
نگهبان در یک هفته برگزار می کند، وابسته 
به مصوباتی است که از مجلس دریافت 
می کند. اکنون به طور معمول هر هفته 
یک یا دو جلسه چهار ساعته در صحن 
شورای برگزار خواهد شد، اما گاهی اوقات 
همچون هفته اخیر یا در زمان بررسی لایحه 
بودجه جلسات بیشتری برگزار و تا پاسی 
از شب طول می کشد. این عضو حقوقدان 
شورای نگهبان خاطرنشان کرد: در جلسات 
شورای نگهبان بحث ها و گفت وگوهای 
و  موافقان  می گیرد.  صورت  بسیاری 
مخالفان نظراتشان را بیان می کنند و در 
نهایت رای گیری می شود. اگر یک مصوبه 
اکثریت آرا را کسب کند، خلاف شرع و قانون 
اساسی شناخته نمی شود و تبدیل به قانون 
می شود. وی با بیان اینکه شورای نگهبان 
بازوان مشورتی نیز دارد، گفت: پیش از 
آنکه مصوبات در صحن شورا بررسی شود، 
آن مصوبات در مجمع های مشورتی مورد 
بحث و بررسی قرار می گیرد. در آن مجامع 
از طرفین یعنی طراحان و مجریان دعوت 
می شود تا نظرات و دیدگاه های خود را بیان 
کنند. سخنگوی شورای نگهبان گفت که 
در قم نیز یک مجمع مشورتی فقهی داریم 
که در آنجا نیز مصوبات دریافتی از مجلس 
بررسی می شود. تا زمانی که مصوبات در 
این مجامع بررسی و نظرات آن ها دریافت 
نشده باشد، در صحن شورای نگهبان مورد 
بررسی قرار نمی گیرد. وی که به مناسبت 
سالروز تصویب قانون اساسی در این برنامه 
تلویزیونی حضور داشت درباره قانون اساسی 
در ادامه از مردم خواست تا قانون اساسی را 
مطالعه کنند و گفت: با مراجعه به قانون 
اساسی می توان پاسخ بسیاری از سوالات و 
ابهامات را دریافت کرد. عموم مردم می توانند 
به قانون اساسی مراجعه و آن را مطالعه کنند. 
این قانون ویژگی های منحصر به فردی دارد. 
طحان نظیف با بیان اینکه مردم در تصویب 
قانون اساسی نقش داشتند، گفت: امام پیش 
از آنکه به ایران بیایند به مرحوم حبیبی 
ماموریت دادند تا پیش نویس قانون اساسی 
را آماده سازند. سپس آن پیش نویس در 
اختیار مردم، نخبگان و علما قرار داده شد 
تا نظرات و دیدگاه های خود را مطرح کنند. 
آن پیش نویس در مجلس خبرگان قانون 
اساسی مورد بررسی قرار گرفت. سخنگوی 
شورای نگهبان ادامه داد: مردم در تصویب 
قانون اساسی نقش آفرینی کردند. آن ها 
با امکانات و وسایل ارتباطی که آن زمان 
داشتند، نظرات و دیدگاه های خود را مطرح 
کردند؛ به عنوان مثال طبق خاطره ای که 
یکی از اعضای این مجلس نقل می کند، 
حتی مردم روستاها نیز درگیر تصویب 
قانون اساسی بودند و موضوعات را پیگیری 
می کردند. وی افزود: مذاکرات مجلس 
خبرگان قانون اساسی به صورت مستقیم از 
صدا و سیما پخش می شد. تعدادی از افراد 
تندنویس نیز در جلسات حضور داشتند که 
مشروح مذاکرات را به روزنامه ها و رسانه ها 
می رساندند تا منتشر کنند. جالب این است 
که چند هزار پیشنهاد در خصوص کلیات و 
جزئیات اصول قانون اساسی از سوی مردم 
به آن دبیرخانه این مجلس رسید و مورد 
بررسی قرار گرفت. این حقوقدان و استاد 
دانشگاه بیان داشت: مردم در روزهای 
دهم و یازدهم آذر ماه سال ۱۳۵۸ پای 
صندوق های رأی رفتند و ۹۹ و نیم درصد 
مشارکت کنندگان به قانون تدوین شده 
توسط مجلس خبرگان قانون اساسی رأی 
موافق دادند. در روز ۱۲ آذر ۱۳۵۸ اعلام 
شد که قانون اساسی به تصویب مردم 
رسیده است و از آن سال تاکنون روز ۱۲ 
آذر به عنوان روز »قانون اساسی« شناخته 
می شود. طحان نظیف با تاکید مجدد بر 
اینکه مردم درگیر فرآیند تصویب قانون 
اساسی بودند، گفت: اکنون نیز توصیه 
می شود که عموم مردم به قانون اساسی 
مراجعه و آن را مطالعه کنند. قانون اساسی 
سند هویتی و میثاق ملی مردم ایران است. 
وی در پایان تصریح کرد: در زمینه آموزش 
قانون اساسی می توان گام های بلندی 
برداشت. در کشورهای دیگر هم به آموزش 
قانون اساسی به کودکان، نوجوانان و عموم 
مردم پرداخته می شود و لازم است در کشور 
ما هم نیز نسبت به این موضوع اهتمام 

جدی تری وجود داشته باشد. 

  آرمان ملی- حمید شجاعی: نگاهی به شرایط جامعه و مطالبات 
مردم نشان می دهد که نه تنها دولت  های گذشته بلکه دولت سیزدهم 
نیز نتوانسته آن طور که باید و شاید طی ۱6 ماه گذشته عملکرد مطلوب 
و موثری در حل مشکلات جامعه به ویژه مشکلات اقتصادی و معیشتی 
داشته باشد و به رغم تلاش  های بسیار در این حوزه اما هنوز آنطور که 
باید نتیجه مثبت و موثری از سوی جامعه مشاهده نشده است. همین 
امر باعث شده امروز در جامعه شاهد نارضایتی هایی باشیم و سویه این 
نارضایتی ها از وضعیت اقتصادی و معیشتی به سایر حوزه ها نیز کشیده 
شود. این در حالی است که مجلس یازدهم نیز که مشخصا قرار بود 
همراه و حامی دولت باشد با گذشت یکسال و نیم از روی کارآمدن دولت 
رویکرد انتقادی خود نسبت به عملکرد دولت را همواره مطرح کرده و 
در چند مورد اقدام به سوال و استیضاح از وزیران نیز کرده اند. این در 
حالی است که به جهت عملکرد نه چندان موفق، در تحقق وعده های 
داده شده اعتماد جامعه نسبت به پارلمان نیز کاهش یافته است. انتظار 
می رفت دولت و مجلس انقلابی که به قرائت عده ای در قالب حاکمیت 
یکدست به فعالیت می پرداختند بازدهی مناسب و مطلوبی از نوع 
عملکردهای خود بر ای جامعه نداشته باشند. چه اینکه نگاهی به وضع 
معیشتی مردم و افزایش قیمت کالاها، قیمت ارز، سکه چندان قرابت 
و همخوانی با وعده های دولت و مجلس در راستای رسیدن به وضع 
مطلوب ندارد. جامعه نیز با توجه به این شرایط مدام وعده های داده شده 
را در ذهن مرور می کند و عملکردها را مورد قضاوت قرار می دهد. روز 
گذشته نیز دولت و مجلس در یک جلسه غیرعلنی به بررسی مسائل و 

مشکلات کشور و راه حل هایی برای حل مشکلات و برون رفت از شرایط 
موجود پرداخته اند. در این راستا یک عضو فراکسیون روحانیون مجلس 
در این خصوص گفت: »آیت ا... رئیسی معتقد بود که نیروهایی که در 
دولت به کارگیری می شوند باید افرادی پاک دست باشند اگر به هر دلیلی 
گزارش های مردم و نمایندگان مجلس به این نتیجه برسیم که نیرویی 
ناکارآمد یا فاسد است به هیچ وجه تحمل نمی کنیم و افراد خاطی برکنار 
می شوند. حجت الاسلام نقدعلی بیان کرد: رئیس جمهور خواستار انصاف 
نمایندگان در قضاوت ها نسبت به عملکرد وزرا و مدیران استان شد و 
در عین حال تذکر و مشورت نمایندگان را فرصتی مغتنم دانست. با این 
همه خبر اختلافات میان قوه ای دولت و مجلس چندان از کسی پنهان 
نیست و از نحوه برخورد شخص محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس با 
برخی وزرا گرفته تا نوع تعامل وزرا با نمایندگان نشان از هوای ابری 
میان پاستور و بهارستان دارد. گرچه در کلیات امر دولت و مجلس در 
مسیر حل مشکلات جامعه قدم بردارند؛ اما این رویه بیش از یک اتحاد و 
همگرایی یک ائتلاف استراتژیک در راستای مسائل کلان کشوری است. 
حال اینکه مساله لایحه بودجه سال آینده نیز مساله ای است که بسیاری 
معتقدند خیلی پیش از این باید تدوین و به مجلس ارائه می شد؛ اما هنوز 
از آن خبری نیست. حال باید دید که روابط میان دولت و مجلس در 

آینده به کدام سمت وسو خواهد رفت.
 دغدغه مشترک مجلس و دولت

 سخنگوی هیات رئیسه مجلس با اشاره به نشست مشترک صبح 
دیروز مجلس و دولت اظهارداشت:  در این جلسه پیرامون مباحث 

مهم کشور به ویژه مسائل اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی در این جلسه 
بحث شد، علاوه بر روسای قوای مجریه و مقننه که مباحث مبسوطی را 
مطرح کردند وزرای اطلاعات، صنعت، معدن و تجارت و رئیس سازمان 
برنامه و بودجه مطالبی را مطرح و گزارش هایی را پیرامون حوزه های 
تخصصی خود به ویژه در حوزه اقتصاد و کمبودهایی که در حوزه دارو 
وجود داشت ارائه کردند. سیدنظام الدین موسوی گفت: همچنین در 
این نشست گزارش خوبی پیرامون سفرهای استانی صورت گرفته و 
شاخص های اقتصادی در حوزه بازرگانی و خدماتی ارائه شد. در این 
نشست پیرامون آخرین وضعیت برنامه هفتم و لایحه بودجه سال 
۱۴۰۲ نیز صحبت هایی صورت گرفت. رئیس جمهور در صحبت های 
خود مجددا تاکید داشتند که هم مجلس و هم دولت خادمان مردم 
بوده و باید در کنار یکدیگر برای رفع مشکلات مردم در حوزه معیشتی 
تلاش کنند. موسوی ادامه داد: همچنین علاوه بر تاکید به تعامل بین 
مجلس و دولت به حوزه های مشورت دهی مجلس به دولت نیز نگاهی 
داشتند. پیرامون لایحه بودجه ۱۴۰۲ علاوه بر بازخوانی مسائلی که در 
لایحه بودجه سال گذشته به آن پرداخته شد مباحثی را لازم دانستند 
که در بودجه سال آینده به آنها توجه شود. تاکید بر تمرکززدایی و 
عدالت محوری در سطح استان ها و توجه به سیاست های حوزه ابلاغیه 
رهبری در برنامه هفتم از جمله مسائلی بود که رئیس جمهور بر آن 
تاکید داشتند. وی تصریح کرد: از سوی مجلس نیز روسای کمیسیون 
فرهنگی، برنامه و بودجه و 6 نفر از نمایندگان به نمایندگی از سایر 
وزرا به تشریح دیدگاه های نمایندگان پرداختند. بخش عمده مسائل 
به حوزه معیشت و اقتصاد مردم باز می گشت. مجلس بر حل مشکلات 
معیشتی مردم تاکید دارد. رئیس مجلس تاکید داشت که بخش 
عمده ای از مسائل از طریق ارتقای کارآمدی و بالابردن سطح همکاری 
بین مجلس و دولت قابل حل است. تاکید بر ضرورت توجه مساله محور 
به مسائل و همچنین مساله محوری در برنامه هفتم و لایحه بودجه 
۱۴۰۲ در صحبت های رئیس مجلس بود. سخنگوی هیات رئیسه 
مجلس تاکید کرد: در این نشست تاکید شد که به رغم تحریم ها و 
سنگ اندازی های متعدد دشمنان در یکسال گذشته روند شاخص ها 
رو به رشد بوده و برآورد بر این است تا سال آینده شاخص های پولی 
اقتصادی رو به بهبود برود و وضعیت خنثی کردن تحریم ها بهبود پیدا 
کند. وی تصریح کرد: عدالت در پرداخت ها دغدغه مشترک مجلس 
و دولت به ویژه رئیس جمهور است که در بودجه سال ۱۴۰۲ مدنظر 

قرار خواهد گرفت. 
 مجلس نمی خواهد از ابزارهای نظارتی استفاده کند

 یک نماینده تهران در مجلس درخصوص تعامل دولت و مجلس 
اظهارداشت: بنای مجلس بر همکاری با دولت محترم در راستای حل 
مشکلات کشور است و این موضوع در عملکرد کمیسیون ها، حضور 
وزرا و جلسات کارشناسی می شود. سیدعلی یزدی خواه به »آرمان 
ملی« گفت: به هر جهت ما نمایندگان مجلس به خاطر تعهدمان به حل 
مشکلات کشور؛ لزوم برقراری تعامل سازنده با دولت برای حل مشکلات 
را از نقاط کلیدی رفتار خود می دانیم. این مجلس در طول دو سال و 
نیم گذشته با این دولت و دولت گذشته اثبات کرده که نمی خواهد از 
ابزارهای نظارتی و قانونی خود استفاده کند و به تقابل با دولت روی 
بیاورد. بلکه تعامل را ترجیح می دهد و این مساله در گفته های اکثریت 
نمایندگان مجلس نیز مستتر است. وی در خصوص نوع رویکرد دولت به 
مجلس ابراز داشت: به شخصه به دولت در این حوزه نمره قبولی می دهم. 
البته رویکرد دولت را نه همسو با مجلس بلکه در راستای حل مشکلات 

کشور می بینم.

 بولتن سازان در دام بولتن

 تهیه کننده بولتن های فارس بازداشت شد؟
 آرمان ملی– مطهره شفیعی: بولتن نویس فارس بازداشت 
شد؟ در چند روز گذشته اخباری در توئیتر مبنی بر بازداشت عباس 
درویش توانگر قائم مقام خبرگزاری فارس که او را بولتن نویس 
پرحاشیه معرفی کرده بودند، منتشر شد و سایت »عرشه« هم 
نوشت: »برخی کانال های خبری براساس شنیده های تاییدنشده، 
نوشته اند یکی از تهیه کنندگان بولتن محرمانه خبرگزاری فارس، 
روز پنجشنبه بازداشت شده است. وی از مدیران ارشد خبرگزاری 
فارس است.« در صورت تایید بازداشت این مدیر فارس باید به 
روزی بازگشت که علی القاصی، رئیس کل دادگستری استان 
تهران به دادسرای عمومی و انقلاب تهران مأموریت داد تا با تشکیل 
کارگروهی تخصصی متشکل از کارشناسان فنی و ضابطان ذی ربط 
نسبت به بررسی ابعاد حمله سایبری به خبرگزاری فارس اقدام کند. 
رئیس کل دادگستری استان تهران همچنین تاکید کرد که در 
صورت احراز هر گونه قصور یا تقصیر از سوی اشخاص نیز اقدامات 

قانونی لازم صورت گیرد.
 تکذیبی که تکذیب نشد

موضوع بولتن های محرمانه خبرگزاری فارس در روزهای 
اخیر خبرساز شده است. ماجرا از ۴ آذر آغاز شد که گروه هکری 
»بلک ریوارد«  مدعی هک خبرگزاری فارس و دستیابی به اطلاعات 
محرمانه از سامانه داخلی این خبرگزاری شد. این گروه هکری در 
ابتدا فیلمی منتشر و آن را به یکی از خبرنگاران این خبرگزاری 
نسبت داد که مسئولان فارس این فیلم را تکذیب کردند و علی 
خضریان، نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
ترور رسانه ای نسبت به خبرنگار فارس صورت گرفته است، گفت 
که »خبرنگاران آبروی خود را برای حفظ نظام و انقلاب به میدان 
آورده اند. در اتفاقات اخیر جریان ضدانقلاب نتوانست اکثریت جامعه 
ایران عزیز را با خود همراه کند و فضا را به سمت ایجاد چالش 
جدیدی ببرد، لذا این جریان همچون دهه 6۰ به سمت ترور رفته 

است؛ یکی از ترورهای اخیر، ترور رسانه ای خبرنگار فارس است.« 

 فارس تایید کرد؛ عبدی انتقاد
 پس از آن بود که تعداد زیادی بولتن منتشر و ادعا شد که توسط 
یکی از مسئولان فارس تهیه و در اختیار فرمانده سپاه قرار داده می شود. 
خبرگزاری فارس با انتشار یک رشته توئیت، ضمن تایید خبر هک شدن 
این خبرگزاری توسط گروه »بلک ریوارد«، پذیرفت، بولتن های 
محرمانه این خبرگزاری که »برای آگاهی برخی مسئولان« تهیه شده، 
در اختیار هکرها قرار گرفته است. این خبرگزاری اصولگرا، محتوای 
بولتن های محرمانه را »رصد شنیده های محافل رسانه ای، شایعات 
فضای مجازی و ادعاهای رسانه های بیگانه« معرفی کرده که فارس، 
»امکان صحت سنجی« آنها را نداشته است. این اقدام با انتقاداتی مواجه 
شد چنانکه عباس عبدی، فعال سیاسی اصلاح طلب نوشت: »رسانه ها 
ساختاری دارند که برخلاف نهادهای اطلاعاتی و امنیتی و مبتنی بر 
شفافیت و نفی محرمانگی است. این تفاوت در ارتباطات میان  فردی 
کارکنان و فضای باز تحریریه مشهود است. اگر رسانه وارد کارهایی 
شود که تناسبی با کارکردش ندارد نتیجه همین می شود که در افشای 

بولتن های فارس می بینید.«
 سلامی نمی داند، فارس می داند؟

 عبدی به این نکته اشاره دارد که »عده ای درصدد تکذیب اصل 
ماجرا برآمدند که اصولا فرماندهی سپاه نیازی به این بولتن ها ندارد، 
یا حتی گفتند این بولتن ها خودسرانه توسط یک نفر تولید می شده 
است و مثل همیشه افراد ذی صلاح و بدون صلاحیت در این زمینه 
اظهارنظر کردند.«  تسنیم به نقل از یک منبع مطلع در سپاه اظهاراتی 
را منتشر کرد که همان عدم نیاز فرمانده سپاه به بولتن و موضوع مورد 
اشاره عبدی است. این منبع آگاه گفت: »این ادعا که فرمانده کل سپاه 
برخی اخبار را از طریق بولتن تهیه شده توسط یکی از مسئولان یک 
رسانه دریافت می کند غیرواقعی و کذب است. فرمانده سپاه، فرمانده 
ارشد یکی از مهم ترین ارکان نیروهای مسلح است که در آن علاوه بر 
یگان های رزمی، یگان های اطلاعاتی و حفاظتی پیشرفته ای قرار دارند 
و بالاترین دسترسی به اطلاعات لازم از طریق آنها و همچنین از طریق 

جلسات سطح کلان و طبقه بندی شده نظام وجود دارد؛ لذا اینکه ادعا 
شود خبرنگار یا یکی از مسئولان یک خبرگزاری مسئول تهیه بولتن 
اخبار محرمانه برای فرمانده کل سپاه شده است، مضحک است. یکی از 
نشانه های مضحک بودن این ادعاها در فضای مجازی آنجاست که اخبار 
و نقل قول های جعلی از خود فرمانده کل سپاه هم برای فرمانده کل 
سپاه در آن گنجانده شده است! یعنی فرمانده کل سپاه برای آنکه بداند 

خودش چه گفته یا چه اقدامی کرده تولید بولتن سفارش می دهد؟«
 کار به نشست سران رسید

 موضوع بولتن های محرمانه فارس به نشست روسای قوا هم رسید. 
روز شنبه در نشست روسای قوا که به میزبانی دفتر رئیس جمهور 
برگزار شد، سران قوای مجریه، مقننه و قضائیه، خبرسازی های دروغ 
و فاقد اعتبار و سند را بخشی از عملیات روانی دشمن و در چارچوب 
فتنه انگیزی های اخیر دانستند و تصریح کردند: »مراجع ذیصلاح اعتبار 
اینگونه خبرسازی های بی اساس را رد کردند و جامعه آگاه و بصیر ایران 
اسلامی نیز نشان داده اند که تحت تاثیر اینگونه جریان سازی ها که 
با هدف موج سواری و برهم زدن ثبات جامعه صورت می گیرد، قرار 
نخواهند گرفت.« مهدی فضائلی، معاون دفتر حفظ و نشر آثار رهبر 
معظم انقلاب هم نوشت: »علاوه بر آنکه اغلب اخبار و مواضع منسوب 
به  رهبر معظم انقلاب در  بولتن خبری یک مجموعه رسانه ای، به دلیل 
غیردقیق، ناقص و گاه جعلی بودن غیرمعتبر است، باید به اغراض 
شوم دشمن توجه داشت که اخباری دروغ را به عنوان اخبار این بولتن 

محرمانه مطرح کند.«
 دلداری »مهر« به »فارس«

 رسانه های همسو با فارس راهی جز دلداری دادن به دوستان 
خود ندارند مانند مهر که نوشت: »دشمن ادعا دارد رسانه های ایرانی 
نه اعتبار دارند و نه مخاطب! اگر اینگونه است چرا باید رسانه های 
داخلی را هک و از حمله سایبری به خبرگزاری فارس با هشتگ های 

#فارس_گیت استقبال کنند؟«
 عاقبت بولتن نویسان 

آنانی که امروز در دام بولتن سازی افتادند از همان تفکری هستند که 
سال ها علیه خاتمی و اصلاح طلبان به تهیه بولتن تخریبی می پرداختند 
و شاید تصور نمی کردند روزی در بولتن نویسی برای همفکران شان 

دچار مشکل شوند.

 دولت و مجلس در جلسه غیرعلنی مسائل کشور را بررسی می کنند 

  نشستند و گفتند و برخاستند
       سخنگوی هیات  رئیسه مجلس: عدالت در پرداخت ها دغدغه مشترک مجلس و دولت است

       سیدعلی یزدی خواه در گفت وگو با »آرمان ملی«: این مجلس در طول دو سال و نیم گذشته اثبات کرده که 
نمی خواهد از ابزارهای نظارتی و قانونی خود استفاده کند
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  اعتماد بی جا 
به عرصه فضای مجازی

    

  چرا  ایران 
 متهم به قتل 

مهسا  امینی شد؟ 

  فوت مهسا امینی هنوز موضوع مورد اشاره مسئولان است . 
سردار محمدرضا نقدی، معاون هماهنگ کننده سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی اظهارکرد: سران کشورهای اروپایی و آمریکای 
شمالی، بدون ارائه هیچگونه دلیل و مدرکی، ایران را متهم به 
قتل یک خانم در چند وقت اخیر کردند، بر چه اساس اتهام 
وارد کردند؟ براساس هیچ. اما جمهوری اسلامی ایران دلایل 
متعددی را در رابطه با فوت ایشان بیان می کند که نشان 
می دهد فوت ایشان ناشی از ضرب و جرح نبوده است. این 
ماجرا در مقابل دوربین ها به وقوع پیوسته و اتفاقات رخ داده 
از ابتدا تا انتهای ماجرا توسط دوربین ها به ثبت رسیده است.

 این روزها اخبار مختلفی درباره صدور احکام برای 
بازداشتی ها منتشر می شود که برخی از آنها صحت ندارد و 
سبب گمراهی جامعه می شود. موسی غضنفرآبادی، رئیس 
کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس در رابطه با انتشار برخی 
خبرها پیرامون صدور احکام برای افراد کمتر از ۱۸ سال 
در شرایطی که مسئولان همواره تاکید کرده اند، زندانیان 
و بازداشتی های کمتر از ۱۸ سال اکثرا آزاد شده اند، گفت: 
ببینید یکی از مشکلاتی که وجود دارد اعتماد بی جا به عرصه 
فضای مجازی برای اطلاع رسانی است آن هم در فضاهایی که 

سندیت و مرجعیت ندارد.

  ۲۲ دی سال گذشته مهر نوشت: در موارد اعزام به خارج از 
زندان، الزام زنان به استفاده از چادر و یا الزام متهمان جرائم 
سیاسی و مطبوعاتی، متهمان جرائم مالی )حقوقی( و افراد زیر 
هجده سال تمام شمسی به پوشیدن لباس متحدالشکل زندان، 
ممنوع است و پیش از آن برخی به الزام چادر برای زندانیان 
انتقاد کرده بودند. یک نماینده برای تغییر پوشش متهمان 
زن در جلسات دادگاه در جلسه علنی مطرح شد. محمدتقی 
نقدعلی طی تذکر شفاهی گفت: نباید آن خانم که قاتل شهید 
عجمیان است و آن شکلی به شهید مظلوم لگد می زند، در 

صحنه دادگاه با چادر حاضر شود. 

  زنان در دادگاه  
با چادر حاضر نشوند! 


